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פרשת ויצא

ולשמוח  השי"ת  שחננו  במה  להסתפק 
בחלקו!

נלמד מהפסוק: "ונתן לי לחם לאכל ובגד ללבוש" (פרק 
כח-כ)

שאלת  "זאת  כי  פ"ה)  הבחינה  (שער  הלבבות  החובת  מכאן  ללמוד  וכתב 
הצדיקים מאת ה'. לא ישאלו המותרות, רק הדבר ההכרחי בלבד, שאי אפשר 
לו לאדם שיחיה בלעדיו. ובידוע כי נטיית האדם אחר בקשת המותרות, הוא 
גורם לו מהומות רבות, ועל כן כל איש ירא את ה', ראוי לו שיהיה שמח בחלקו 

ושיסתפק במועט, ושלא יתאוה המותרות, וייטיב לבו ביראת ה'"
בהעלותך)   - תורה  דעת  (בספרו  הביא  זצ"ל  לייבוביץ  ירוחם  רבי  הגה"צ 
מעשה בפילוסוף מחכמי אומות העולם שהיה עני מדולדל. פעם נתן לו המלך 

כסף וזהב הרבה כדי להצילו ממצוקות העוני.
השכים העני בבוקר ויקח בידו את כל הכסף שקיבל ויבוא לפני המלך 
ויאמר לו: "הנה כספך אשר נתת לי, קח לך כי איני חפץ בו". תמה המלך 

ושאל: "מה זאת עשית לי, מדוע בעטת במנחתי אשר נתתי לך?"
הזה  היום  עד  האדמה  על  היותי  מיום  המלך,  "אדוני  הפילוסוף:  השיב 
ישבתי במנוחה שאננה ובמשכנות מבטחים, כי מעולם לא הייתי להוט אחר 
הממון, ומעולם נסתפקתי בהכרחי, והיה די לי והותר מה שהיה לי, וכל 
חכמתי היתה לדרוש ולחקור חכמת הבריאה כי רבו מעשי ה', ואולם אתמול 
אחרי שלקחתי את הכסף, התעצבתי והוטרדתי לחשוב מה אעשה בכסף, 
האם אקנה בו סחורה או להפקידו ביד אדם נאמן, או אקנה קרקע, ותידר 
שנתי מעיני, ולבבי כים נרגש. כי סבבוני גלי מחשבות והמון טירדות, לכן 
לא אוכל ללכת באלה. ועל כן הכסף נתון לך". והמשיך אותו פילוסוף עני 

להחזיק בעוניו.
כאשר הרגישו חכמי אומות העולם תענוגי חכמה - אומר רבי ירוחם - אזי 
הפקירו והפרישו עצמם מכל עניני העולם הזה, באשר המה הפריעו להם 
מחיי החכמה. ואולם לא כן היא דעת תורתנו הקדושה. התורה לא דורשת 
מהאדם פרישות בתכלית. שכן חז"ל אומרים (קידושין ל:) "בזמן שהרטיה - זו 
התורה הקדושה - על מכתך, אכול מה שהנאתך ושתה מה שהנאתך ורחוץ 

בין בחמין בין בצונן ואי אתה מתיירא.
וכפי שהובא באורחות צדיקים: התאוה היא המדה הרעה שבכל המדות, כי 
מתאוה מחמת גאוותו ללבוש בגדים יקרים ולבנות פלטרין גדולים ולאכול 
מאכלים טובים... שמא יאמר אדם: הואיל והתאווה היא מדה רעה כל כך, 
אפרוש ממנה ביותר עד שלא יאכל בשר ולא ישתה יין ולא ישא אשה 
ולא ישב בדירה נאה ולא ילבש מלבוש נאה, אלא את השק והצמר הקשה 
ובגדים קרועים ומלוכלכים וישתמש בכלים מאוסים וכו'. המהלך בדרך זו 
נקרא חוטא שהרי הוא אומר "וכיפר עליו מאשר חטא על הנפש" (במדבר 
(תענית יא.): "אם נזיר, שלא פרש אלא מן היין נקרא  ו-יא) אמרו חז"ל 

"חוטא", המונע עצמו מכל דבר, על אחת כמה וכמה!
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סגולה לפרנסה...
כ"ק  רבו  אל  פעם  שנכנס  בחסיד  מעשה 

את  בפניו  ותינה  אמת'  ה'אמרי  בעל  מגור  האדמו"ר 
חסרון פרנסתו, את דחקו הרב וסבלו הגדול מדקדוקי 

עניות שנכפו עליו.
נענה הרבי ויעץ לו: "תהיה בשמחה וזה יועיל לך 
נפשו:  במר  לתנות  החסיד  הוסיף  טובה!"  לפרנסה 
"וכיצד זה אוכל להיות בשמחה בשעה שאין בביתי 

לחם לאכול?"
"נו, מה לא עושים  הפטיר הרבי לעומתו בחיוך: 

הלמות עמלים - ח"בבשביל פרנסה..."

 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

"אני מעדיף את הכסא שלי..."
תלמידי הגאון רבי מיכל יהודה ליפקוביץ זצ"ל 

ביקשו ממנו פעם להחליף את הכסא הפשוט, עליו 
ישב שנים רבות, לכסא נוח יותר, ואולם רבי מיכל 
סירובו  סיבת  את  נימק  הוא  בתוקף,  סירב  יהודה 

המוחלט עפ"י מעשה שהיה וכך סיפר:
"אחד מגדולי התורה היה אדם עשיר. את עיסוקו 
בתורה ואת החידושים שנתחדשו לו כתב מתוך עושר 
אחד  הוא  גם  ידידו,  עם  נפגש  אחד  יום  והרחבה. 
מגדולי התורה, והציע בפניו שאלה בסוגיה עמוקה 
שנתקשה בה. כבר ימים מתעמק הוא בנושא למצוא 
את  ידידו  כששמע  מצליח.  ואינו  לשאלתו  תשובה 

השאלה השיב לו על-אתר תשובה נפלאה ביותר.
מתקשה  "אני  ואמר:  השואל  של  דעתו  חלשה 
למצוא  הצלחתי  ולא  ימים  כמה  כבר  זו  בשאלה 

תרוץ ואיך זה שאתה ענית מיד?!
בכך.  פלא  כל  אין  חכם:  תלמיד  אותו  לו  השיב 
הן אני לומד תורה כשאני יושב על כסא שעומד 
להשבר ולהתפרק בכל רגע, ואילו אתה יושב ולומד 
מתוך רחבות ונוחות מירבית. דע לך שעל ידי לימוד 
תורה מתוך הדחק אפשר להגיע לדרגה גבוהה יותר 

בהבנת התורה.
מתוך  "אם  לתלמידיו:  יהודה  מיכל  רבי  הפטיר 
אני  מעדיף  יותר,  גבוהה  לדרגה  מגיעים  הדחק 
מצויין  הוא  הזה  הכסא  הזה.  הכסא  את  להשאיר 

מאורם של ישראלבשבילי".



מרכושו  חומש  או  מעשר  להפריש  מצוה 
לצרכי צדקה והחזקת תורה!

לך"  אעשרנו  עשר  לי  תתן  אשר  "וכל  מהפסוק:  נלמד 
(פרק כח-כב)

והובא בדעת זקנים (מהמדרש) "יעקב תיקן לתת מעשר מן הממון". ובגמרא 
שכן  חומש.  היינו  כפול,  מעשר  על  תעשרנו"  "עשר  הלשון  מכפל  חז"ל  למדו 

אמרו: באושה התקינו, המבזבז אל יבזבז יותר מחומש (כתובות נ.)
יש להבין: מדוע דוקא באושה התקינו שלא יבזבז יותר מחומש? ביאר 
כי  יד)  דרוש  ח"ב  דבש  יערות  (בספרו  זצ"ל  אייבשיץ  יהונתן  רבי  הגאון 
במקום זה התגוררו מיד אחר חורבן הבית כמבואר בגמרא (ראש השנה 
לא.), וכל עוד היה בית המקדש על תילו, היה הקב"ה קוצב מזונות יום 
ביומו, ולא היה צורך לדאוג למזונות המחר, וממילא היה רשות לבזבז 
כמה שירצה, ואולם אחר החורבן שחדלו מזונות ישירות מה' וניזונים ע"י 
מזל, צריך אדם לדאוג למזונותיו, ולכן תיקנו שלא יבזבז יותר מחומש 

שלא יצטרך לבריות.
והיה אומר הרב מפוניבז' - הגרי"ש כהנמן זצ"ל, כי מתקנה זו שהתקינו 
באושה, לומדים אנו עד כמה רוח הנדיבות וההשתוקקות לפזר צדקה היתה 
נחלת העם כולו, עד שלא היה מנוס מלתקן תקנה שלא יבזבזו מנכסיהם 

לצדקה יותר מדי, ושהמרבה לתת, גם הוא לא יתן יותר מחומש.
הראב"ד ביאר מדוע אין לבזבז למצוה עוברת יותר מחומש, כדי שלא יבוא 
לידי עוני ויפיל עצמו על הציבור, וכדברי חז"ל: "עשה שבתך חול ואל תצטרך 

לבריות", והעוני חשוב כמיתה.
והפתחי תשובה (יו"ד סימן קנז סק"ד) ביאר הטעם מדוע אין לבזבז למצות 
עשה יותר מחומש מנכסיו, משום שאם יוצרך לבזבז כל ממונו כדי לקיים 
המצוה, הרי שוב לא ישאר בידו ממון ולא יוכל לקיים עוד מצוות, ולכן עדיף 
לבטל מצוה אחת כדי שיוכל לקיים מצוות הרבה. וכ"ז שייך במצוות עשה, 

משא"כ מצוות לא תעשה.
בספר "הפלאה" דן בשאלה, כשאדם הלוה מעות והלווה לא החזיר הלוואתו 
ונתייאש המלוה מהחוב, ולאחר מכן החזיר לו הלווה את ההלואה, האם 

יצטרך המלוה לחזור ולהפריש מעשר כספים?
וכתב ההפלאה, דכיון שנתייאש המלוה מהחוב, נחשבת  החזרת ההלואה 

כקרן וצריך לעשר. והוא כמעשר דגן שמפריש מכל מה שיוצא מהשדה.
"ויתן לו מעשר  לפי"ז מבאר ההפלאה את הפסוק הנאמר על אברהם 
מכל". מה פשר הדגשת הכתוב "מכל"? ומבאר ההפלאה שאברהם אבינו 
חזר ונתן שוב מעשר מכל הרכוש שהיה שייך לו, שהרי יצא למלחמה נגד 
המלכים, ועפ"י דרך הטבע, כל רכושו היה אבוד, אלא שהקב"ה עשה לו 
נס והצילו, נמצא שזכה ברכושו מחדש, ועל כן עישר שוב מכל רכושו, הוא 
שאמר הכתוב "ויתן לו מעשר מכל", היינו מכל הרכוש שכבר היה לו זה 

מכבר.
כותב  מצוקה,  בעת  במיוחד  המעשר  מנתינת  לאדם  שישנה  הברכה  על 
החפץ חיים (בספרו נפוצות ישראל) את הדברים הבאים: ומה מאוד ראוי 
ונכון בימינו שמצוקות הזמן מתרבות שנתנהג כמו יעקב אבינו בעת צר לו  
שהבטיח שיתן מעשר מכל אשר השי"ת יזמין לו, ככתוב "וכל אשר תתן לי 

אשר אעשרנו לך".
נתינת המעשר - כותב הח"ח - מביאה ברכה לתוך ביתו של אדם כמו 
שכתוב: "הביאו את כל המעשר... ובחנוני נא בזאת אמר ה' אם לא אפתח 
לכם את ארובות השמים והריקותי לכם ברכה עד בלי די". נמצא שע"י ג' 

דברים באה ברכה לתוך ביתו של אדם:
א) ע"י קיום התורה. כדכתיב "את הברכה אשר תשמעו אל מצוותי". ב) ע"י 
מדת הבטחון. ג) ע"י נתינת מעשר. ומי שמתחזק בשלושתם, בוודאי אשריו 

בעולם הזה וטוב לו בעולם הבא.
הגאון רבי חיים קנייבסקי שליט"א נשאל: יהודים באמריקה הפרישו ממון 
רב לצדקה והפסידו באותה השנה הרבה כסף, הייתכן? הרי בצדקה כתוב 

"עשר בשביל שתתעשר": ו"בחנוני נא בזאת"?!
והשיב רבי חיים: מי שהגיע לו עשירות (בגלל שעישר לצדקה) ובכ"ז הפסיד 
מכספו, מגרעים לו מחובותיו (שיש לו כלפי שמיא) משל למה הדבר דומה, 
למלך שחילק מתנות למקורביו ביום שעלה לגדולה, והיה אחד מהם שחב  
למלך חוב גדול, ואמר לו המלך כי המתנה שמקבל ממנו הוא המחילה על 

החוב. וכי אין זו מתנה, אף שבפועל לא קיבל מתנה חדשה?
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דרכו של החיד"א במעשר כספים
דרכו של החיד"א זצ"ל היתה להפריש מעשר 

מכל הכנסה שהייתה לו. הוא החזיק ברשותו ארנק 
מיוחד ורשם עליו "מעשר", ומיד כשהיה נכנס לו 
ואח"כ  המעשר  בארנק  המעשר  נתן  כסף,  סכום 

נתן השאר בארנק אחר.
לענים  המעשר  מכספי  מחלק  היה  החיד"א 
וכך  סוכות.  ובערב   פסח  בערב  בשנה,  פעמיים 
נמצא רשום בפינקסו: "אני מוכר איזה ספר ואני 
חושש על דמי מעשר, ואני כותבם כדי להפריש 
אח"כ בלי נדר תמורתם מהספרים שיש לי שיהיו 

דמי מעשר בלי נדר".
החיד"א
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למי לתת, מתי, וכמה...
בונים  רבי  הצדיק  מחסידי  באברך  מעשה 

נדבנות  של  יתירה  מדה  שגילה  זצ"ל  מפשיסחא 
היה  אברך  שאותו  מכיון  לנצרכים.  ממון  ופיזור 
מטופל באישה ובנים, התרעמו עליו שהם סובלים 

ממש מחרפת רעב ואין להם מושיע.
ציוה  ומיד  בונים,  רבי  לאוזני  תלונתם  הגיעה 

לזמן אליו את האברך וכה אמר לו:
איש  "ויעקב  הפסוק  על  אמר  מלובלין  החוזה 
"תם". מצד  "איש" וגם  תם" שיעקב אבינו היה 
"תם"...  להיות  בתמימות  לנהוג  מתי  ידע  אחד 
אך מצד שני ידע גם מתי צריכים להיות "איש". 
ובשעת הצורך השכיל לעמוד על שלו במאבקיו 

עם עשיו ולבן...
מצווין  שאנו  הטובות  מדות  בכל  הדין  והוא 
הוא  לנצרכים  צדקה  שמתן  וודאי  בהן,  לדבוק 
מתי  לתת,  למי  לדעת  צריכים  אבל  טוב,  מעשה 

לתת וכמה לתת.
זה:  בענין  פסוקה  הלכה  חז"ל  לנו  הורו  וכבר 
"המבזבז [ממונו לצדקה], אל יבזבז יותר מחומש" 
(כתובות סז:). ומה עוד כאשר עניי ביתך קודמים. 

ופסוק מפורש הוא "ומבשרך לא תתעלם".
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שיתן כפי יכולתו...
יהודי עשיר היה מתייעץ תמיד עם החזון איש 

ממעשרותיו  צדקה  לו  מוסר  והיה  מסחרו  בעניני 
עבור מוסדות התורה.

מדי פעם היה שואל את החזו"א: "אולי צריך אני 
לתת יותר ואינני יוצא ידי חובה. כמה עלי לתת?" 
כמה  סכום  לו  לנקוב  הסכים  לא  החזו"א  ואולם 

עליו לתת.
ושאל:  החזו"א  אל  העשיר  של  בנו  הגיע  פעם 
"ילמדנו רבינו, אבי מבקש שהרב יגיד לו כמה עליו 
לתת ואז יהיה רגוע... תמיד מודאג הוא שמא אינו 

יוצא יד"ח"...
גם הפעם לא רצה החזו"א לנקוב בסכום ונימוקו 
יחשוב  שיתן,  כמה  אזי  לו,  אומר  איני  "אם  עמו: 
את  לו  אנקוב  אם  אבל  יותר...  לתת  צריך  אולי 
הסכום במדוייק כמה עליו לתת, אז כבר יודע הוא 
שיותר מסכום זה בוודאי לא צריך לתת, כי הרי 
יש לו פסק מהחזו"א, ואז יתחיל לחשוב אולי לתת 
פחות... לכן מעדיף אני שלא לנקוב לו את הסכום, 

שיתן כפי יכולתו".
מעשה איש



להוכיח הזולת בדרכי נועם ומתוך אהבה 
ורעות!

נלמד מהפסוק: "ויאמר להם יעקב אחי... ויאמר הן 
לא  ויאמרו  המקנה...  האסף  עת  לא  גדול  היום  עוד 

נוכל עד אשר יאספו כל העדרים" (כט-ד,ח)
ופירש רש"י: לפי שראה אותם רובצים, כסבור שרוצים לאסוף המקנה 
הביתה ולא ירעו עוד. אמר להם, הן עוד היום גדול, כלומר: אם שכירי יום 
אתם לא שלמתם פעולת היום"... עכ"ל. והובא במדרש לקח טוב: מכאן 
לאדם חשוב שהולך למקום אחד ורואה דבר שלא כהוגן שצריך למונעו 

ואל יאמר שלום עלי נפשי.
בגמרא (ב"ב ס:) אומרים חז"ל שעדיף לא להוכיח אנשים על שעוברים 
איסור, שכן אם יוכיחום ולא ישמעו ויעברו על האיסור יהפכו להיות 

כעוברים במזיד ומוטב יהיו שוגגים ואל יהיו מזידים.
והקשו התוספות (ע"ז ד.) שהרי מבואר בכמה מקומות שצדיקים נענשו 
על כך שלא הוכיחו ומיחו ביד עוברי עבירה. וכן צדקיה (סנהדרין קג.), 
[וכמו אבנר שלא מיחה בשאול (סנהדרין כ.) ועוד כיו"ב]. ואם לפי מה 
טענה  מה  א"כ  שוגגין,  יהיו  דמוטב  להוכיח  לא  דעדיף  חז"ל  שאמרו 

ותביעה היתה כלפי הצדיקים שלא הוכיחו?
ותירצו התוספות, שכלל זה שמוטב לא להוכיח כדי שישארו שוגגים, 
זה נאמר רק באופן שידוע וברור לנו שלא ישמעו התוכחה אבל באופן 

שספק הוא לנו אם ישמעו או לא, בזה וודאי יש חיוב להוכיח [ואולם 
בשו"ת הראב"ן (סימן כה) מובא שגם ספק אם יקבלו או לא, אומרים 

מוטב יהיו שוגגין וכו'] ולכן נענשו הצדיקים שלא הוכיחו.
וראיה לכך, ממה שאמרו חז"ל בגמרא (שבת נה.) שמדת הדין קיטרגה 
לפני הקב"ה על הצדיקים שהיה בידם למחות ולא מיחו. אמר לה: גלוי 
וידוע לפני שאם מיחו בהם לא יקבלו מהם. אמרה מדת הדין לפניו: אם 

לפניך גלוי, להם מי גלוי?
(ביצה פ"ד סי' ב) שכלל  עוד תירצו האחרונים, עפ"י מש"כ הרא"ש 
זה שעדיף לא להוכיח שמוטב יהיו שוגגין נאמר דוקא על דברים שלא 
לקבוע  אנו  יכולים  שאז  המקרא,  מדרשות  ונלמדים  בתורה  מפורשים 
בטעותם.  השתרשו  כי  לתוכחה  ישמעו  ולא  וטועים  שוגגין  אדם  שבני 
ואולם בדברים המפורשים בתורה לא שייך בזה לומר מוטב יהיו שוגגים, 
שכן  מיחו,  שלא  הצדיקים  נענשו  מדוע  מובן  לפי"ז  להוכיחם.  וחייבים 

מדובר על דברים המפורשים בתורה.
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להוכיח בניחותא...
מקלויזנבורג  האדמו"ר  כ"ק  של  בפומיה  מרגלא 

זצ"ל: החכם מכל אדם מונה מעלות התורה: "דרכיה דרכי 
נועם וכל נתיבותיה שלום" (משלי ט-יז), כלומר: לא רק 
התורה עצמה כל כולה מתיקות ונועם, אלא גם האמצעים 

והדרכים המוליכים אליה צריך שיהיו "דרכי נועם".
וכדוגמא לכך סיפר האדמו"ר את המעשה הבא: בימיו 
פנה  זצ"ל,  מפרימישלאן  מאיר  רבי  האדמו"ר  כ"ק  של 
לעזרתו,  שיבוא  לבוב  בעיר  שבת  ממזהירי  אחד  אליו 
באשר נמצאים שם רוכלים יהודים המזלזלים בשמירת 
השבת,  כניסת  אחרי  בשוק  למכור  וממשיכים  השבת 
רח"ל. עסקן זה נהג לצאת ולגעור בהם ולהפריע להם 

ממעשיהם בכח ובחוזק יד...
והולך,  מתגבר  שהסט"א  עכשיו  מאיר:  רבי  לו  אמר 
עוד  כי  יד,  ובחוזק  גלויה  במלחמה  בהם  להתגרות  אין 
ח"ו.  ה'  חילול  מזה  ויצמח  להצליח,  שטן  מעשה  עלול 
אלא כשתצא להציל מן החטא, תוכיחם בניחותא, ותדבר 
עולם  של  לרבונו  תתפלל  לכך  וקודם  טובות,  אליהם 
ותאמר: "הריני הולך לעשות פעולה לכבודך ית"ש, אנא 

הצליחני שאעשה דבר המועיל ומתקיים"...
לפיד האש
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ודי לחכימא...
כשהוצרך הגאון רבי נתן צבי פינקל זצ"ל להוכיח מאן 

דהו, עשה זאת בעדינות, בנעימות וברגישות. באחד הלילות 
הרעישו בחורים מתחת לדירת מגוריו, והפריעו למנוחת בני 
המשפחה. רבי נתן צבי התלבט, מצד אחד רצה להעיר 

להם, מאידך חשש שמא יצטערו על שהפריעוהו...
מה עשה? הוא ביקש שיכינו צלחת עם עוגות. הוא ירד 
לחדרם עם העוגות ומסרם להם באומרו: "שכנים צריכים 
קטנה"...  מתנה  לכם  הנה  השני.  עם  אחד  יפה  להתנהג 

כולם הבינו היטב את כוונתו ואת אצילות מדותיו.
בכל נפשך

להכיר בטובה שמקבל ממטיבו ולהודות לו על כך!
נלמד מהפסוק: "ותאמר הפעם אודה את ה' על כן קראה שמו 

יהודה" (פרק כט-לה)
ואמרו חז"ל (ברכות ז:): מיום שברא הקב"ה את עולמו לא היה אדם שהודה להקב"ה 
עד שבאה לאה והודתו, שנאמר הפעם אודה את ה'. וכתב רש"י: "לפי שראתה ברוח 
רביעי  בן  שילדה  כיון  נשים,  ארבע  ולו  שבטים  עשר  שנים  מעמיד  שיעקב  הקודש 

הודתה על חלקה שעלה לה יותר מן החשבון המגיע לה.
הגרי"י קנייבסקי - הסטייפלער זצ"ל מוכיח מהגמרא (יומא סט:) שנוסח התפלה 
שתיקנו, בה אנו מודים להקב"ה על כל ניסיו ונפלאותיו שבכל יום עמנו, לא די 
שאנו מאמינים שזו האמת, אלא עלינו להכיר - אף במיעוט שכלנו - שזו האמת, 
ואף שהרבה ניסים הן נסתרים מאיתנו, אך מכל מקום יש הרבה ניסים ונפלאות 

שאנו מכירים ורואים במציאות.
ומבאר הסטייפלער (בספרו ברכת פרץ - עקב) כי מה שאנו קוראים "נס" (היינו 
שחרג מדרך הטבע) כל אדם מכיר בזה את יד ה', אבל מה שהורגלנו בזה שנקרא 
בפינו "דרך הטבע", יש לזכור שהכל מתנהל בהשגחה פרטית, כאמרת חז"ל, הכל 
בידי שמים וכו' (ברכות לג), "וכל מזונותיו של אדם קצובין לו מר"ה וכו' (ביצה 
טז). ועוד כיו"ב. נמצא שבאמת כל מהלך הטבע הם ניסים אלא שהם נסתרים 

וזהו עוד נס שההשגחה העליונה מסדרת והוא נס בתוך נס.
אך נוסף לניסים הרגילים - כותב הסטייפלער - יראה המתבונן כמה ניסים 
ממש בלתי צפויים, שאנשים הרחוקים מאמונה שלימה קורין לזה "מזל", אך באמת 
הכל ניסים בהשגחה פרטית, וכיוונו זאת משמים שיבוא הדבר מסיבה בלתי צפויה 
להוכיח כי לא האדם מתכנן ומסדר את עניניו אלא מן השמים ירחמו עליו. חובה 

על האדם להודות על הכל.

ך!
להכיר טובה על כל דבר... 

הרב   - וויידנפלד  בעריש  דוב  רבי  הגאון 
מטשעבין זצ"ל היה מכיר טובה למטיביו באופן 
מופלא. פעם נכנס הגר"י גלינסקי זצ"ל למעונו, 
קיבלו הרב מטשעבין בחביבות גדולה ובמאור 
הוא  תה.  כוס  עבורו  שיכין  מיד  והציע  פנים 
לאורחו  תה  כוס  בעצמו  להכין  למטבח  ניגש 
ולא הועילו כל נסיונותיו ותחנוניו של רבי יעקב 
להניאו מלטרוח לכבודו. נימק הרב מטשעבין 
שעושה כל זאת כהכרת הטוב על שהיה לו חלק 

מסויים ביציאתו מבוכרה לאיראן.
מילדי  אחד  את  מטשעבין  הרב  בחן  פעם 
'שערי חסד'. כשסיים לבוחנו ליווהו עד לפתח 
לפשר  חתנו  שאלו  למקומו  כששב  הבית. 

העובדה שליוה את הילד.
אמר לו הרב מטשעבין: הילד ביקש ממני 
ללמוד איתו עמוד גמרא בפרק "אלו מציאות". 
למדתי  מציאות  אלו  פרק  לכם,  אומר  מה 
בחיי פעמים רבות מאד, ובכ"ז כשלמדתי עם 
הילד, הוא הפתיע אותי בשאלות שמעולם לא 

עלו בדעתי, שלא אכיר לו טובה על כך?!
שר התורה



לפני 48 שנה התפרסם צילום תיעודי של חיי הטבע במדבר 
אנגולה  ליד  שם  אי  אפריקה.  מערב  בדרום  מדינה   - נמיביה 

וזמביה...

בּוּן: בין השאר תואר שם כיצד לוכדים הילידים קוף בַּ

קודחים חור דמוי אגס - שפתחו צר ותוכו רחב יותר - בגזע עץ.

בפתחו של החור - שנקדח בגובה כתפיו של הבבון - יכול הקוף 
בקושי להכניס את אצבעותיו.

מבשלים אורז חם ומכניסים לתוך חלל הנקב. פיתיון כזה שהבבון 
אינו יכול לעמוד בפני ריחו.

ים. ממתינים בסבלנות. וּמְחַכִּ

בבון מגיע. מריח. מוקסם מהריח ודוחף את אצבעותיו לעומק 
החור, לאחוז בפיתיון. זוהי המלכודת שלו...

עכשיו מגיעים עם רשת או שק ולוכדים אותו. הוא נאבק ומקפץ 
ברגליו, אבל לא מסוגל להוציא את היד מהחור דמוי האגס.

אתה יכול לבוא גם כעבור כמה שעות. הוא יישאר שם.

* * *

אבל למה?! מדוע הקוף לא מצליח להוציא את היד דרך אותו 

חור שהכניס את היד? הרי אם היד יכלה להיכנס על כרחך 
שתוכל גם לצאת ["כבולעו כך פולטו"!]

את  סביבה  וּמְאַגְרֵף  אורז  במנת  אוחז  שהקוף  הוא  הסוד  אַה, 
אצבעותיו.

כעת הוא כבר לא מסוגל לצאת, הקוטר של החור מתאים רק 
ליד בלי אורז.

נו, אז מה הבעיה? שיעזוב את האורז!

הוא לא מסוגל לוותר. נקודה.

האוצר היקר בידו... ריחו שובה לב... עוד מעט יגיע לפיו... 

אתה משתגע לראות את זה: תוותר ויתור קטן שיציל את נפשך. 
תוותר על האורז תרוויח את החיים. לא שווה?

לא. הוא לא מסוגל לוותר...

* * *

אבל הוא לא המציא את השיטה. הוא למד את זה ממישהו...

בּוּן אלוף בחיקוי בני אדם? רגע; מי אמר שקוף הַבַּ

שששש... שבני-האדם לא ישמעו...

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל

קוראים נכבדים !
בעקבות הפרסום בעלון בפרשת חיי-שרה, על הצורך הנחוץ לשנות את דפוסי החשיבה ביחס לבין אדם 

לחבירו, מתארגנים בס"ד לקמפיין פרסום ארצי שכולל הדבקת מדבקות וכרזות מרהיבי-עין בנושאים אלו.

זְכוּת גדולה  אנו מודים לכל אלו שכבר הצטרפו ליזמה המבורכת, וקוראים מכאן לכל מי שרוצה לִזְכּוֹת בִּ

- להתנדב למיזם החשוב! התקשרו למשרדי המכון, באין מענה נא להשאיר הודעה.

אשרי חלקו של כל מי שידבנו לבו בפעילות המבורכת. כולנו זוכרים ממה נחרב בית המקדש, ממילא 

כולנו גם מבינים במה חובה להשקיע על מנת שכבר ניגאל מכל הצרות.

התנדבו למיזם שידאג להזכיר לכל יהודי, בכל מקום שהוא, לקרב את הגאולה בעת הזו!

אודות התה המיוחד
ישנה אפשרות להזמין את התה המיוחד אודותיו כתבנו בעבר.

נּוּ בעבר, אין קשר בין עלון- התה מבריא את הגוף; מחזק את המערכת החיסונית; טוב ללב, ובעל מעלות נוספות רבות! כפי שכבר צִיַּ
הבריאות שלנו לבין המוצר - מלבד העובדה שבעקבות ניסיון אישי גילינו מוצר מצוין שיכול להועיל לרבים וחבל שלא יֵדְעוּ עליו. ואכן מאז 

הפרסום הגיעו אלינו עוד הרבה תגובות חיוביות ממשתמשים.  (אין המכון נוטל אחריות על המוצר אלא הוא באחריות המוכר והמשתמש)
ניתן להזמין במספרי הטלפון הבאים, האספקה באמצעות הדואר: 02-6480277 / 0545252463


